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Deschiderea, în anul 1896, a Şcolii civile greco- catolice de fete din Beiuş a 
adus cu sine o emulaţie intelectuală remarcabilă, care s-a grefat pe fondul existent 
deja la nivelul oraşului, reprezentat în principal de cadrele didactice care activau la 
Gimnaziul de băieţi din localitate, alături de o pleiadă de intelectuali români, membri 
activi la toate manifestările culturale locale. Din momentul constituirii şcolii, aceasta 
a beneficiat de personal calificat, competent şi dedicat chemării de dascăl, care 
incumbă atât bucurii cât şi sacrificii. 

Componenţa corpului didactic a evoluat concomitent cu dezvoltarea şcolii, 
ajungându-se în anul 1918/1919 să numere 11 profesori, din care majoritatea erau 
cadre stabile ale şcolii, dar erau şi câţiva suplinitori de la Gimnaziul de băieţi, 
renumiţi pentru profesionalismul lor, care au sprijinit astfel bunul mers al 
învăţământului local, ridicându-i prestigiul. Între profesorii celor două şcoli 
româneşti din localitate a existat, în întreaga perioadă de funcţionare, o conlucrare 
fructuoasă, benefică ambelor părţi. Până în anul 1919, chiar conducerea şcolii de 
fete a fost încredinţată unor profesori de la gimnaziul din localitate. Astfel, între 
anii 1896- 1914, directorul şcolii a fost Vasile Ştefănică, căruia i-a urmat Camil 
Selăgian. 

Fiind o şcoală frecventată de fete, Episcopia greco-catolică de Oradea, sub 
al cărui patronaj funcţiona, a avut în vedere ca educatoarele lor să fie în principal 
femei, acestea ocupând în mod constant funcţia de diriginte a celor patru clase 
civile. Noua generaţie de profesoare provenea, în marea ei majoritate, din rândul 
profesorilor de la gimnaziul din localitate, fiind descendente ale acestora, care au 
beneficiat de o educaţie aleasă în familie, fiind crescute în spirit naţional românesc, 
insuflat de părinţi, oameni de cultură, intelectuali de marcă ai vremii. 

Concomitent cu efortul educativ desfăşurat în cadrul şcolii, profesorii acestui 
institut de învăţământ au fost angrenaţi în activităţi pe cont propriu, catalogate 
uneori ca având factură politică, dar mai ales au făcut parte din societăţi şi asociaţii 
cultural- naţionale, unde au desfăşurat o bogată activitate extraşcolară. Vom face 
referiri la rolul jucat de corpul profesoral al şcolii de fete, în cadrul asociaţiilor care 
au funcţionat în oraş, cum ar fi Casina română, Astra, Reuniunea de cântări Lira, 
Reuniunea Femeilor Române etc. 

Una din primele societăţi culturale constituite la Beiuş, pe largi baze sociale 
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şi fără delimitări profesionale sau de religie, a fost Casina română. 1 O caracteristică 
a casinelor care activau în epocă era aceea că funcţionau pe criterii naţionale, 
astfel cea constituită la Beiuş era destinată românilor. Casina din Beiuş şi-a început 
activitatea în 1871, angrenând în rândurile sale un număr semnificativ de intelectuali 
locali: profesori, avocaţi, preoţi, învăţători, funcţionari publici, atât ortodocşi cât şi 
uniţi, care aveau aici posibilitatea de a face un schimb de idei asupra evenimentelor 
social-culturale ale epocii, de a citi o carte, sau un periodic românesc. Dacă analizăm 
lista membrilor activi ai Casinei, constatăm că în rândurile sale nu erau cuprinse şi 
femei. 

Odată cu constiturea şcolii de fete, o parte dintre profesori devin membrii 
activi ai Casinei, dar cea mai remarcabilă personalitate, care a îndeplinit şi rolul de 
vicepreşedinte în perioada 1901-1902, a fost directorul acestei instituţii de învăţământ, 
Vasile Ştefănică. El a dus o activitate novatoare, venind cu propuneri constructive, 
în vederea diversificării activităţii acesteia. Astfel, directorul şcolii a făcut parte din 
comisia care a primit însărcinarea de a organiza serate literare şi prelegeri publice, 
dar acest lucru a devenit operaţional abia începând cu anul 191 O, când activităţile 
preconizate s-au organizat în colaborare cu despărţământul beiuşean al Astrei. Tot 
el face propunerea ca să se organizeze în cadrul Casinei şi o secţiune economică. 
Apreciind activitatea desfăşurată de Casina Română din Beiuş, Vasile Ştefănică 
spunea în 1906 că:" ... în zelul şi tragerea de inimă a intelectualilor noştri, vede 
nădejdile dăinuirii acestui însemnat aşezământ cultural, care pentru noi românii, este 
cea mai scumpă moştenire" 2 

Asociaţia care a polarizat în jurul ei forţele creatoare ale intelectualilor 
români din Beiuş şi din împrejurimi, indiferent de sex, a fost despărţământul Astra, 
înfiinţat în februarie 1898, cuprinzând în sfera sa de activitate şi localităţile din 
preturile Ceica şi Vaşcău. Cadrele didactice şi personalul auxiliar al Şcolii civile de 
fete au devenit membri ai acestei asociaţii de tradiţie, aducându-şi contribuţia la 
toate acţiunile întreprinse în zonă. Analizând evidenţele întocmite în momentul 
constituirii despărţământului beiuşean, constatăm că majoritarea personalului de la 
şcoală au devenit membri activi ai Astrei. Regăsim aici pe directorul Vasile 
Ştefănică, alături de profesoarele Octavia Stolojan, Marta Fabian, Elena Fabian, 
Angela Butean şi guvernanta din internat Valeria Pavel, în anul următor, 1899, se 
înscrie şi profesoara Cornelia Nicola, iar în 1914, Elisabeta Butean, alături de care 
au fost membrii activi Alexandru Gera, administratorul instituţiei, dar şi medicul 

1 Petru E. Papp, Din trecutul Beiuşului. Pagini de glorie şi jertfă, Beiuş, 1928, p.86-88; Ion 
Lenghel, Contribuţiuni la cunoaşterea Casinei Române din Beiuş, în Contribuţii culturale 
bihorene, Oradea, 1974, p.71-97; Viorel Faur, Precizări referitoare la activitatea Casinei 
Române din Beiuş, în Crisia, 1975, p. 153-160 
2 Viorel Faur, Ioan Popovici, Contribuţii la istoricul Casinei Române din Beiuş(J871-
19 I 8),în Crisia, 1978, p.221-222 
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acesteia, George Mureşan. 3 Pe lângă cadrele didactice permanente ale şcolii enu
merate mai sus, şi profesorii de la Gimnaziul de băieţi din localitate, care suplineau 
catedrele vacante de la şcoala de fete, erau membrii ai Astrei. Menţionăm dintre 
aceştia pe: Vasile Dumbravă, Victor Borlan, Ioan Keri, Ilie Stan, Ioan Buşiţia, Ioan 
Georgescu. 

Vasile Ştefănică a fost unul dintre cei mai activi membri, susţinând activitatea 
de popularizare a cunoştinţelor culturale, a rolului şi importanţei asociaţiei, prin 
numeroase conferinţe prezentate în Beiuş, dar şi în satele din zonă, cum ar fi la 
Băiţa, Ceica, Cusuiş, Mizieş.4 Tema predilectă era familiarizarea populaţiei de la 
sate cu istoricul asociaţiei, a rolului şi împortanţei ei pentru români. Totodată a susţinut 
şi prelegeri în care prezenta interesul manifestat de Astra faţă de meseriaşi, dar 
şi pentru răspândirea cunoştiinţelor de economie agrară, atât de necesare pentru 
bunul mers al gospodăriilor săteşti. O parte dintre cele mai educative şi interesante 
cuvântări le-a publicat în anuarele şcolii de fete. 5 

Încă din primul an de activitate, asociaţiei culturale beiuşene îi revine 
onoranta sarcină de a organiza şi găzdui adunarea generală a Astrei, ceea ce implica 
un efort material dar şi organizatoric deosebit, pentru a asigura succesul deplin al 
acestei întreprinderi. Lucrările adunării generale s-au desfăşurat în zilele de 27-28 
august 1898, în prezenţa unui număr impresionant de participanţi din localitate, din 
întreaga Transilvanie, dar şi din Bucureşti. Evenimentul a avut un ecou favorabil în 
presa vremii, fiind relatat cu amănunte şi în paginile revistei Familia, de către Iosif 
Vulcan, care a participat personal la acest remarcabil eveniment din viaţa urbei, 
unde a ţinut un discurs. 6 Avem convingerea că profesorii aparţinători corpului di
dactic ai acestei şcolii de fete, membrii ai Astrei, chiar dacă nu apar nominalizaţi, 
şi-au adus contribuţia atât în organizarea primirii şi găzduirii oaspeţilor de 
pretutindeni, cât şi în reuşita spectacolelor de muzică şi teatru, organizate în 
încheierea activităţii întreprinse de asociaţie la Beiuş Cu acestă ocazie, internatul 
şcolii de fete a fost vizitat de câteva personalităţi de marcă în domeniul ecleziastic, 
care indeplineau şi funcţii importante în cadrul asociaţiei Astra, preşedintele 
Comitetului Central al reuniunii de la Sibiu, Ioan Micu Moldovan şi vicepreşedintele 

3 Viorel Faur, Pagini din lupta populaţiei din sudul Bihorului pentru afirmarea culturală 
(Activitatea despărţământului beiuşean al "Astrei" între anii 1898-1918), în Crisia, 1978, 
p.471-474 
4 Ibidem, p.476-479 
5 Programa şcoalei civile greco- catolice de fete din Beiuş pe anul şcolastic 1901 /1902,p. 7-
17; Ibidem, 1904/1905, p.21-29 
<, Viorel Faur, 75 de ani de la adunarea generală a "Astrei "desfăşurată la Beiuş, în 
Crisia, 1973, p.305-316 
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asociaţiei, Ilarion Puşcariu. 7 

Cu toate că nu a avut un statut oficial aprobat, trebuie să menţionăm existenţa 
la Beiuş, începând cu anul 1898, a clubului Trifoi cu patru.foi, care funcţiona pe 
bază de preocupări comune, dar mai ales în prietenia care lega membrele societăţii, 
al cărui nucleu a fost constituit din poeta Viora Ciordaş, Veturia Papp şi profesoarele 
şcolii de fete Angela Butean şi Elena Fabian. Membrele acestui club dedicat femeilor 
discutau literatură, muzică, învăţau poezii, pregăteau piese teatrale pe care le 
prezentau în public cu ocazia diferitelor manifestări culturale locale. Ele s-au făcut 
remarcate cu ocazia adunării Astrei, dar s-au deplasat şi la Oradea, pentru diverse 
activităţi cultural - filantropice. Prin plecarea Veturiei Papp din Beiuş, activitatea 
clubului stagnează, dar îşi reia funcţionarea în anul 1903, când se reorganizează sub 
denumirea de Frunză verde, în rândurile sale fiind cooptate şi profesoarele Elena 
Butean, Elena Gera şi Eugenia Tăbăcariu. Membrele societăţii se adunau săptămânal 
şi purtau discuţii libere, susţineau disertaţii pe diverse teme la alegere, recitau poezii, 
făceau lecturi din operele scriitorilor români, ori citeau reviste - Luceafărul, 

Semănătorul, Convorbiri Literare, Familia. Cu aceste ocazii îşi făceau cunoscute 
şi creaţiile literare proprii. Putem considera că aceste societăţi care funcţionau 
neprotocolar, fiind formate numai din femei intelectuale, cu preocupări literar-a1tistice, 
au stat la baza constituirii ulterioare a Reuniunii Femeilor Române. 8 

O altă asociaţie românească a cărei prezenţă a atras în rândurile sale şi pc 
membrii corpului didactic de la şcoala de fete, a fost Reuniunea de cântări Lira. 
Propunerea înfiinţării acestei reuniuni s-a făcut în cadrul şedinţei despărţământului 
Astra din anul 1905, când profesorul Ioan Buşiţia, care era profesor şi la şcoala de 
fete, se angajează să instruiască membrii corului. Din momentul începerii funcţionării 
şcolii de fete, activitatea muzicală şi corală desfăşurată în oraş s-a diversificat şi 
îmbunătăţit simţitor. Profesoara Octavia Stolojan, care era directoarea internatului 
de fete, unde se ocupa de pregătirea muzicală a elevelor, predând pentru o scurtă 
perioadă şi pianul, a făcut parte din comitetul de conducere al reuniunii. 

Cea mai remarcabilă activitate a nou înfiinţatei reuniuni a fost participarea 
cu o delegaţie formată din 36 de persoane, dintre care 20 de corişti dintre cei mai 
talentaţi, alături de alte cadre de la şcoala de fete, printre care Elisa Ştefănică şi 
Cornelia Buşiţia, la concertul din 27 august 1906, organizat la Arenele Romane din 
Bucureşti. La festival au participat reuniuni muzicale din România, Transilvania, 
Bucovina, Banat, Crişana, corul beiuşean repurtând un succes remarcabil. Dar 
interpretarea Marşului regal, de Gavril Musicescu, a fost considerat de autorităţile 
maghiare drept o ofensă adusă statului şi dirijorul corului, talentatul profesor Ioan 
Buşiţia, a fost chemat la Budapeasta pentru a da socoteală în faţa ministrului 

1 Programa, /898/1899,p.101 
8 Petru E. Papp, Legături sufleteşti dintre Beiuş şi Sibiu, Beiuş, 1937,p.26-27 
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instrucţiunii publice, Apponyi Albert. Urmare a acestei întrevederi, activitatea comlui 
este interzisă şi profesorului i se ia dreptul de a mai dirija această formaţiune 
muzicală, dar rămâne profesor al şcolii de fete până în anul 1911. 9 

Activităţile extraşcolare erau de mai multe categorii, unele erau susţinute 
şi încurajate de şcoală, altele se desfăşurau pe cont propriu, cadrele didactice suportau 
consecinţele atitudinilor lor. Ne referim aici atât la activităţile culturale, cât şi la cele 
cu tentă politică, sau interpretate astfel în mod voit de autorităţile statului. Vom 
prezenta un caz concret, tratat cu discreţie de forurile ecleziastice, obligate să păstreze 
aparenţele în faţa autorităţilor vremii. Este vorba de atitudinea profesoarei Cornelia 
Buşiţia faţă de o acţiune politică românească, asupra căruia Ministerul Regal Ungar 
de Culte şi Instrucţiune Publică s-a autosesizat. Prin adresa din 8 mai 1907, cu 
nr.pres.1505, ministerul a atenţionat Episcopia greco-catolică de Oradea, care la 
rândul ei scrie Şcolii de fete şi atrage atenţia asupra unei telegrame a intelectualilor 
români din Beiuş, adresată deputatului Alexandru Vaida Voevod şi reprodusă în 
numărul 48 al ziarului Lupta. Telegrama avea următorul conţinut: "Prigoana 
declanşată de adversarii dumneavoastră, nu poate minimaliza meritele şi stima 
dobândită de domnia voastră, în apărarea intereselor naţionale şi nu poate diminua 
sentimentele noastre de simpatie şi entuziasm simţite faţă de conducătorul nostru" 
Ministerul de resort califică drept "o greşeală grosolană" telegrama şi impută forului 
ecleziastic faptul că ea a fost semnată alături de alţi intelectuali locali şi de profesoara 
Şcolii civile de fete, Cornelia Buşiţia. În acest sens, ministrul cere luarea unor 
măsuri de pedepsire a atitudinii publice, manifestate de profesoară. Deoarece nici 
Consistoriul din Oradea nu putea aproba " ... ca profesoarele de la catedră să se 
coboare în arena certelor politice "vicarul general episcopesc, cere direcţiunii şcolii 
să asculte opinia profesoarei şi să întocmească un proces-verbal cu privire la acest 
incident, pe care să-l înainteze cât mai curând la Oradea, însoţit de propria sa 
opinie. 10 

În 12 iunie 1907 se întocmeşte procesul verbal de interogare a profesoarei 
Cornelia Buşiţia, privind semnarea telegramei încriminate. Directorului îi revine 
sarcina de a o chestiona pe profesoară, asupra conţinutului telegramei. Profesoara 
se justifică, spunând că a semnat telegrama la cererea unui tânăr, greşeala ei constând 
în faptul că nu a citit conţinutul, deoarece îl cunoştea personal pe deputatul Alexandru 
Vaida -Voevod, a crezut că este vorba de o simplă felicitare adresată acestuia. 
Directorul se interesează dacă a fost în cunoştinţă de cauză, şi că semnând telegrama 
îşi manifestă o atitudine politică. Profesoara răspunde că nu cunoaştea activitatea 

9 Viorel Faur, Istoricul frământărilor pentru înfiinţarea şi consolidarea Reuniunii de cântări 
"Lira" din Beiuş (1905- 1912), în Crisia, 1977, p.177-193 
10 Direcţia Judeţeană Bihor a Arhivelor Naţionale, în continuare D.J.B.A.N, fond Liceul 
Român Unit de Fete Beiuş.dos. 11,f.95 
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de parlamentar a deputatului Vaida şi nu a realizat faptul că prin semnarea telegramei 
se implica într-o manifestare politică. Argumentează neorientarea ei prin faptul că 
în calitate de femeie nu se preocupă de politică şi dacă şi-ar fi dat seama că ar fi 
putut fi astfel catalogată, cu siguranţă nu ar fi semnat telegrama încriminată, şi 
drept urmare regretă că a făcut acest lucru. Procesul verbal semnat de Vasile 
Ştefănică şi Cornelia Buşiţia a fost înaintat Consistoriului. 11 

În raportul directorului, trimis Episcopiei unite, în 12 iunie 1907, acesta 
notează ,, .. profesoara nu a subscris telegrama în cunoştinţă de cauză şi aşa cu ştiinţă, 
ci mai mult din complezenţă faţă de un cunoscut, că dacă era în cunoştinţa cauzei 
nu subscria, ce şi regretă. Totuşi sunt de părere că acum deodată să fie sever 
admoniată şi pentru aceea că o persoană inteligentă ca dânsa, nu se cade să fie 
condusă de orice băieţandru" 12

• 

Episcopia unită a fost constrânsă să ia atitudine vizavi de această acţiune 
publică a profesoarei, care activa la şcoala confesională patronată de acest for 
ecleziastic, pentru a preveni amestecul organelor statului în problemele interne ale 
acestei instituţii şcolare. În 19 iunie 1907, episcopul Demetriu Radu trimite o adresă 
către şcoală, în care scrie că s-au convins că profesoara a procedat cu bună credinţă" ... 
şi în acest sens l-am rugat pe înalt Ministeriu de Culte şi Instrucţiune Publice, ca 
peste afacerea aceasta să treacă la ordinea zilei, după ce însă nu putem aproba, ca 
profesoarele de la acel institut să se amestece în cestiuni politice, îi dăm admoniţiune 
părintească, reflectându-o totodată ca pe viitor să se abţină de asemenea 
manifestaţiuni, cari pot să atingă şi numele bun al institului". Cornelia Buşiţia ia la 
cunoştinţă în 8 iulie 1907 hotărârea episcopiei. 13 Se pare că profesoara era în atenţia 
autorităţilor şi din cauza atitudinii soţului acesteia, Ioan Buşiţia, manifestată cu 
ocazia festivalului de la Bucureşti, drept dirijor al corului Lira, la care am făcut 
referiri. 14 

O altă profesoară care s-a bucurat de o atenţia deosebită din partea forurilor 
conducătoare ale statului dualist a fost Octavia Stolojan, din momentul în care 
inspectorul şcolar regal a menţionat într-un proces verbal întocmit la şcoală faptul 
că numita nu cunoaşte limba maghiară, nici măcar la nivelul unei simple conversaţii. 
Deoarece cunoaşterea limbii oficiale a statului dualist era o cerinţă de la care nu 
puteau face rabat nici membrii unei şcoli confesionale, profesoara a fost ani de zile 
supravegheată, şi progresele realizate în însuşirea limbii maghiare s-au menţionat 
în mai multe acte de control întreprinse la şcoală. Este adevărat că profesoara oferea 
prin activitatea sa extraşcolară motive de suspiciune reprezentanţilor statului, fiind 

"Ibidem, p. 96-97 
12 Ibidem ,f.98 
13 Ibidem, f. 100 
14 Viorel Faur,Cultura românilor din Bihor .1848-1918,0radea, 1992, p. 96-100 
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membră activă a Astrei, despărţământul Beiuş, şi făcând parte din comitetul de 
conducere al Reuniunii de cântări Lira, în calitate de membră, şi ea însoţind corul 
la controversatul concert de la Bucureşti. 15 

Prezenţa profesoarelor de la Şcoala civilă de fete în aproape toate asociaţiile 
şi societăţile de factură cultural-naţională din oraşul Beiuş, până în anul 1918, a 
fost remarcabilă, ele fiind alături de părinţi şi soţi, intelectuali de renume din 
localitate, active la toate manifestările organizate pe plan local. Dorinţa femeilor 
din Beiuş de a avea o asociaţie destinată lor în exclusivitate a prins contur prin 
constituirea provizorie, în 27 noiembrie 1918, a Reuniunii Femeilor Române din 
Beiuş şijur, motivată la data respectivă de evenimentele care erau în derulare, mai 
ales de desemnarea şi trimiterea unor reprezentante proprii la adunarea de la Alba 
Iulia. Urmare acestei acţiuni, profesoara de la Şcoala de fete, Elena Muntean, a 
participat, alături de Elena Ardelean, la măreţul eveniment. Aceasta a fost motivaţia 
organizării, chiar cu statut provizoriu, a reuniunii în momentul respectiv, dar 
desăvârşirea şi consolidarea ei s-a făcut în 5 ianuarie 1919, când şi-a desemnat şi 
organele de conducere. Pentru a nu fi catalogate drept exclusiviste, au cooptat în 
rândurile lor şi un număr de intelectuali locali, personalităţi cu o remarcabilă 
activitate pe tărâm cultural- naţional. Comitetul de conducere era astfel structurat: 
în frunte era preşedinta Viora Ciordaş, secondată de Livia Cosma şi de profesoarele 
şcolii de fete, Angela Selăgian, în calitate de vicepreşedintă, Elisa Pavel şi Veturia 
Butean, notari, Elena Muntean, bibliotecară, Ioan Ossian a primit funcţia de secretar, 
iar Ioan Ciordaş, Cornel Neş şi Moise Popovici, consilieri. 16 

Obiectivele reuniunii au fost promovarea culturii şi a spiritului naţional în 
rândul femeilor, răspândirea cunoştinţelor în rândul populaţiei de la sate şi 

organizarea unor activităţi caritabile. Implicarea Şcolii civile de fete în activitatea 
reuniunii a fost semnificativă, nu numai prin cuprinderea cadrelor didactice în 
rândurile sale, ci şi prin desfăşurarea activităţii concrete, într-un spaţiu pus la 
dispoziţie în cadrul internatului. 

Pentru început, reuniunea a avut un puternic caracter caritabil, determinat 
şi de situaţia concretă creată de trecerea frontului. Astfel s-au organizat colecte 
pentru a oferi o alinare copiilor săraci şi orfani, rămaşi fără părinţi în urma ororilor 
produse de război. Datorită prezenţei în zonă a trupelor secuieşti, în lunile februarie
aprilie 1919, activitatea reuniunii a fost mult îngreunată, chiar stopată de 
evenimentele sângeroase petrecute în zonă, cărora i-a căzut victimă şi soţul 

preşedintei reuniunii, Ioan Ciordaş. Membrele reuniunii au fost solidare cu familiile 

15 Viorel Faur, Contribuţii documentare la cunoaşterea preliminariilor constituirii Reuniunii 
de cântări "Lira" din Beiuş, în Contribuţii la cunoaşterea istoriei Bihorului(J/), Oradea, 
1971, p. 112 
11

' Anuarul Reuniunii Femeilor Române din Beiuş şi jur, 27 nov. 1918- 22 febr. 1920, 1920; 
Gavril Hădăreanu, Torţe arzânde în ţara Beiuşului, Beiuş, 1995, p.519 
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celor martirizaţi, înţelegând totodată dorinţa Viorei Ciordaş de a se retrage de la 
conducerea ei, însărcinarea fiind preluată temporar de profesoara de la şcoala de 
fete, Angela Selăgian. 

Dar conjunctura politică nu a permis ca lucrurile să se aşeze în făgaşul lor 
normal nici după încheierea războiului, ci au prelungit starea de nesiguranţă şi 
lipsuri materiale încă o perioadă de timp. Astfel, proclamarea în 21 martie 1919, la 
Budapesta, a Republicii Sovietice a Sfaturilor şi declanşarea unei politici agresive 
împotriva României şi Cehoslovaciei, în vederea refacerii graniţelor, a determinat 
noi conflicte militare. Atacurile armatei maghiare au fost respinse în aprile şi iulie 
1919 de către soldaţii români, luptele finalizându-se cu ocuparea capitalei ungare, 
Budapesta, în 4 august 1919. Toate aceste acţiuni militare au adus după sine răniţi 
şi morţi. Pentru a alina suferinţa soldaţilor români, reuniunea ia iniţiativa organizării 
unor acţiuni caritabile. Astfel, în timpul luptelor de pe Tisa, spitalele din Oradea 
erau pline de răniţi, la iniţiativa Viorei Ciordaş s-a organizat o colectă, şi din sumele 
de bani adunate s-au cumpărat bunuri necesare soldaţilor. Totodată un grup de zece 
membre ale reuniunii s-au deplasat la spital, unde în calitate de infirmiere voluntare 
au lucrat efectiv timp de mai multe săptămâni la alinarea suferinţelor soldaţilor 
răniţi. Printre acestea s-a numărat şi profesoara şcolii de fete Elena Muntean Fabian, 
care pentru activitatea desfăşurată a fost decorată de regele Ferdinand cu Crucea 
Regina Maria, clasa a 11-a. 17 

O atenţie deosebită a acordat Reuniunea Femeilor Române, încă din 
momentul constituirii, formării unei biblioteci proprii. Chiar dacă la început nu 
deţineau decât un număr limitat de volume (135) au urmat seria donaţiilor, care pc 
parcursul anilor a îmbogăţit colecţia de carte şi periodice ale reuniunii. În urma 
apelurilor făcute iubitorilor de carte, printre primii donatori s-au numărat directorul 
şcolii de fete, Vasile Ştefănică şi profesoara Elisa Pavel. Nucleul reuniunii s-a for
mat din profesoarele de la şcoala de fete, iar mai târziu din absolventele liceului. 18 

Cu toate că situaţia politică a Bihorului nu era încă restabilită în totalitate, 
datorită conflictelor militare dintre armata maghiară şi română, dorinţa de întregire a 
sistemului de învăţământ din România determină corpul didactic al şcolii de fete 
să-şi trimită un reprezentant la Congresul general al profesorilor, organizat la Iaşi. În 
iunie 1919, Asociaţia generală a profesorilor din România, al cărui preşedinte 
era academicianul Petru Poni, ia iniţiativa organizării unui congres al corpul didac
tic de toate gradele din ţară. La ordinea de zi era prevăzută rezolvarea marilor 
probleme cu care se confrunta învăţământul românesc, care, după unire, trebuia 
reorganizat şi adus la numitor comun. Se prevede o conlucrare eficientă pentru 
răspândirea culturii în vederea unităţii tuturor românilor, la educaţia moral - naţională 
şi economică a populaţiei. Se preconiza perfecţionarea pregătirii profesionale a 

17 Anuarul R.FR., 1920-1922, p.57 
IM Anuarul R.FR., 1918- 1919,p. 32-39 
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corpului didactic de toate gradele. Se discută problema apărării intereselor 
profesorilor prin menţinerea prestigiului social, prin înlăturarea favoritismului şi 

ridicarea bunăstării materiale a cadrelor didactice, conform pregătirii, anilor de 
serviciu şi activităţii şcolare efective. Din partea şcolii de fete a fost desemnată 
profesoara Marta Iepure Fabian, care participă în zilele de 12-14 iulie 1919 la 
congresul de la Iaşi. Asupra desfăşurării congresului, profesoara reforează în cadrul 
conferinţei profesoarale a şcolii, dar a scris şi câteva articole în acest sens în 
periodicele Foaia poporului şi Unirea. Deoarece cu ocazia congresului s-a pus şi 
problema constituirii unui număr cât mai mare de secţii ale Asociaţiei Corpului 
Didactic, care aveau drept scop apărarea drepturilor profesorilor şi ridicarea 
prestigiului corpului didactic, Marta Iepure propune organizarea şi la Beiuş a acestei 
secţiuni, până la sfârşitul anului 1919. 19 

Noua generaţie de cadre didactice, intelectuali grupaţi în jurul Şcolii civile 
de fete din Beiuş, s-a implicat activ în toate activităţile desfăşurate la nivelul oraşului, 
devenind promotori rermarcabili ai mişcării cultural naţionale. Au fost membri ai 
asociaţiilor care s-au dedicat întreţinerii legăturilor indestructibile cu românii de 
pretutindeni. Rolul acestor asociaţii a fost detrminant în păstrarea şi promovarea 
culturii româneşti, fiind liantul esenţial în mişcarea de desăvârşire a unităţii naţionale. 
Multe dintre asociaţiile constituite până în 1918 şi-au continuat activitatea şi după 
Unire, diversificându-şi preocupările şi canalizându-şi forţele creatoare spre noi 
făgaşuri de dezvoltare. 

L' ACTIVITE EXTRA-SCOLAIRE DU CORPS ENSEIGNANT DE L'ECOLE 
CIVILE GRECO-CATHOLIQUE POUR JEUNES FILLES 

DE BEIUŞ (1896-1919) 
-Resume-

Les membres du corps de l'Ecole civile greco-catholique enseignant de 
l'Ecole civile greco-catholique pour jeunes filles de Beiuş ont deploye une riche 
activite extra-scolaire, s'impliquant dans la vie culturelle de Ia ville. 

L' article reflete le role joue par Ies professeurs de cette ecole dans le cadre 
de certaines associations qui ont fonctionne â Beiuţ, telles que la Casine Roumaine, 
/'Astra, la Reunion chorale "Lira", la Reunion des Femmes Roumaines. 

19 D.J.B.A.N.,fond Liceul Român U17it de Fete, Beiuş, dos. 15, f.2 l ,68v-69, 133 
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